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S P O L E K   K R U Š N O H O R S K Ý C H  V Č E L A Ř Ů  

Včelařské noviny 

Tato etapa včelařských prací prý patří k těm 

nejkrásnějším. Asi je dobré k tomu přidat - jak 

kdy. Je to také jedna z mála možností, kdy mů-

žeme označit dotace jako ty, které skutečně ně-

co včelařství přinesly. Je k dispozici nepřeberné 

množství kvalitních pomůcek, které tuto práci 

podstatně zjednodušují, ale na druhou stranu 

dotace asi způsobily vysoké ceny, tak nevím.  

Většina včelařů se již vybavila těmito pomůcka-

mi a práce s nimi je jedna radost. Je ale pravda, 

že ne každý přemýšlel dostatečně dopředu a 

měl dořešen celý systém tak, aby fungoval jako 

komplex a vyhověl všem předpisům. Med je, 

pokud jste to nevěděli, také potravina a platí 

pro něj pravidla, která je nutné dodržovat. 

V neposlední řadě o všem rozhoduje také veli-

kost chovu. 

Našemu rozhodnutí by měla předcházet hloub-

ková rozvaha. Sice nám na přístroje přispěje 

EU a stát, ale také se k tomu přidají investice. 

Tak si zopakujme, o čem vlastně musíme roz-

hodnout, nad čím hlavně uvažovat. Určitě bu-

dete mít další nápady, tak neváhejte a dejte je 

k diskusi. 

Dost významné je, zda máme k dispozici po-

třebné prostory. Jejich rozměry rozhodují o 

umístění, ale hlavně o velikosti potřebného vy-

bavení. Nesmí tam chybět lehce omyvatelná 

podlaha. Vhodné jsou i omyvatelné stěny (i 

když to předpis nevyžaduje). Veškeré rozvody 

by měly být skryté. Nutná je včelotěsnost a ven-

tilace. Vhodným vybavením je odsavač vlhkosti, 

je dokonce možné pořídit ho také za pomoci 

dotace. Vybavenost tekoucí vodou snad není 

ani potřeba připomínat. Podmínkou pro provoz 

je nerezové vybavení všech nádob a zařízení, 

které chceme používat a ve kterých chceme 

skladovat med. Předpis také hovoří o tom, že ke 

skladování medu potřebujeme oddělené místo. 

(Pokračování na stránce 2) 
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K tomu se hodí drobná příhoda z doby nedáv-

no minulé, kdy jsem ještě vykupoval med pro 

později rozkradenou společnost svazu Včelu 

Předboj. Přijel jsem k včelaři, který nabídl med 

k výkupu, a když jsme měli po dohodě o ceně 

nakládat 5 konví medu, tak jsme přišli ke kozí-

mu chlívku, kde vedle kozy byly skladované 

konve s medem. Takto tedy ne. 

Nebudeme se zabývat popisem jednotlivé 

techniky, více najdete v naší prezentaci 

k tématu dálkového kurzu Medobraní, který 

obdrželi všichni registrovaní členové a přízniv-

ci spolku. Podíváme se jen na chaotické před-

pisy, které u nás platí a to hlavně díky ovlivňo-

vání legislativy ze strany ČSV. 

Velký problém je tzv. „Prodej ze dvora“. Proč, 

když je to ve světě zcela běžné? Hlavně právě 

pro chaotické předpisy, které někdo účelově 

vymyslel. Když k tomu přičteme vynalézavou 

českou povahu, je to úplné eldorádo pro pod-

vodníky. Co říká předpis? Včelař může prodat 

ze svého chovu 2 tuny medu a to volně v celém 

kraji, kde má sídlo. Přitom nemusí nic evido-

vat, takže klidně prodává a prodává. To že má 

registrovaná dvě včelstva (která možná ani ne-

vlastní), už nikdo nezkoumá. Právě tímto způ-

sobem se dostává na trh dovozový med (dá se 

nakoupit i za 40 Kč/kg). To jsou mimo jiné i 

„nákupy“ medů od českých včelařů podnikem 

svazu Včelpo. 

Plně podporujeme prodej přímo od včelaře, 

ale jsme tvrdě proti pseudovčelařům, které 

podpořil současný systém a chaos 

v předpisech. To nepoškozuje jen spotřebitele, 

ale i drobné poctivé včelaře a pro včelařské 

podniky je to přímo likvidační. 

Skončili jsme trochu jinde, než u medobraní, 

svátku včelařů, ale tyto věci je potřeba říkat a 

stále opakovat. Nejhorší je, že je podporují sa-

motní včelaři, je to to podřezávání větve, na 

které sedíme. 

Na úplný závěr se vraťme k věci. Stručně si 

ujasníme, čemu musíme věnovat pozornost, 

když chceme pracovat efektivně a v souladu 

s hygienickými předpisy. 

Musíme mít místo, kde lze medárnu instalo-

vat. Hodně času věnujeme systému vytáčení 

(nebo vymetání) medu, návaznosti prací, výbě-

ru techniky. Do našeho projektu si připravíme 

postup, jak ze včelstev odebereme rámky, jak 

je zbavíme včel, jak je dopravíme do stáčírny. 

Co musíme udělat pro dodržení platných zásad 

hygieny. Jak a kde budeme med uskladňovat. 

Ještě jeden typ. Návštěva přítele včelaře při 

vymetání medu nám dost napoví, jak věci řešit 

nebo čemu se vyvarovat. 

Petr Táborský 

(Pokračování ze stránky 1) 
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Pravidelné hodnoce-

ní měsíčního tématu 

pohledem mistra 

v oboru. Porovnejme  

jeho názor: 

Jak zacházeti 

s medem? 

Med je ušlechtilý 

produkt a třeba s 

ním též tak zacházet. 

Nejlépe jej můžeme 

přirovnat k druhému ušlechtilému produktu 

přírody, k vínu. 

Správně ošetřovaný med, jasný, čistý, bez zá-

kalu pěny, v čisté a úhledné sklenici, vábí kup-

ce. Čistota jest při těžení medu hlavním poža-

davkem. Každého kupce by odpuzovalo, kdyby 

přišel právě k vytáčení a našel zde vše špinavé 

a polepené. 

A nyní o zacházení s medem. Jest velmi dobré, 

je-li hned na medomet připevněno dvojité síto, 

které zadrží mnohou nečistotu, byť to byly jen 

částečky vosku. Med se plní do plechovic a ne-

chá se delší dobu klidně stát. V té době vystou-

pí ještě zbylé nečistoty napovrch, ty ještě sebe-

reme. 

Připomínám tu ještě jednu vážnou radu: Ni-

kdy nevymetej plástů s nezavíčkovaným čer-

vem. Plod se totiž vymete spolu s medem. Po-

mysli jen, jak odporně působil by tento pohled 

na odběratele, který by náhodu vstoupil a uvi-

děl by v krásném medu plující „červy“. 

Velmi důležité je místo, na kterém přechová-

váme vyčištěný med. V žádném případě to ne-

smí být vlhká místnost, neboť med vtahuje 

snadno do sebe vlhkost, zkysá na povrchu a 

kazí se. Rovněž nedávejme med do místností, 

ve kterých jsou silně páchnoucí věci. Med při-

jímá tyto zápachy a není to jistě v jeho pro-

spěch. Dobře ošetřený med se vlastně nikdy 

nezkazí.  Platí to pochopitelně i u zrněného 

(zkrystalizovaného) medu. Povinností včelařo-

vou jest, vždy a všude poukazovati na to, že 

právě zrnění jest důležitou známkou pravosti. 

Pamatuj: „Čistota jest ozdobou včelaře“. 

Quvido Sklenar - Moje včelí matička 

 QUVIDO SKLENAR - NA NAŠE TÉMA 

Quvido Slenar nar. 

15.6.1871  - zemřel 25.5.1953   

Foto k textu na zadní straně: František Sentenský, člen našeho spolku. 
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29. července proběhla tradiční akce „Chvála medu“ na Karlovarsku 

v Horním Hradě. Jedná se o 

tradiční akci, která má své stálé 

návštěvníky a také se těší příz-

ni turistů, které přitahuje histo-

rie. Současný zámek vznikl na 

místě původního středověkého 

hradu Hauenstein. Pokud jste 

tam ještě nebyli, stojí skutečně 

za návštěvu. 

V rámci odborného programu 

pro včelařskou veřejnost došlo 

také k představení našeho spolku. Ujal se toho náš člen František 

Sentenský, který na akci měl stánek zaměřený na apiterapii  (foto 

také na straně 3) a na toto téma vzdělával  návštěvníky. 

CHVÁLA MEDU MA HORNÍM HRADĚ 

S P O L E K   
K R U Š N O H O R S K Ý C H  
V Č E L A Ř Ů  

FOTO MĚSÍCE:  

PŘÁTELSTVÍ A POHODA PATŘÍ KE VČELAŘENÍ 

Přihlášky odběru noviny: 


